



# ကညီဂွာ်ဝီခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွာ်ဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပှၤ

## တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၈ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်/KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-264-11

### ဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရူၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါ- SAC သုးဖိတဖၣ်မၤသံသဝီဖိ (၅) ဂၤ, မၤဆါပယွဲသဝီဖိ (၂) ဂၤ ဒီးမၤတရီတပါဝဲ ပှၤမိၢ်ဒါတဂၤ ဖဲကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, လါမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီတဘျီအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရူၣ်အပူၤ ဖဲလါမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမ့ၤ ၁၉ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်အနံၤန့ၣ် ထံကီၢ်တၢ်ပတၢ်ပြဲးကီၢ်ကးကရူာ် (SAC) ခိၣ်ဒုသုးရူၣ် (ခမရ) နီၣ်ဂံၢ် ၅၅၇, ၃၃၉ ဒီး ၃၁၁ အသုးဖိလၢအအိၣ်ဆီလီၤအသးဖဲဖိဆၣ်မုၢ်သုးကလၢ, ဖိဆၣ်မုၢ်သဝီတဖၣ်ပညိၣ်လဲၤဝဲဆူယိကီၢ်ဒီးကီၢ်ပယီၤ ကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. ဖဲသုးဖိတဖၣ်လဲၤတုၤဝဲဖဲလၢကီၢ်သဝီ, ထီၣ်ဝုၣ်လီၤကရူာ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်အဆၢကတီၢ်, ဘၣ်သဂၢ်လိာ်သးဒီး သဝီဖိ ပှၤပိာ်ခွါ (၃) ဂၤဒီးသုးဖိတဖၣ်ခဲဝဲသဝီဖိအကျါတဂၤဖဲအဝဲကျဲးစးဃုာ်ကွံာ်ဝဲအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအိၣ်တုာ် ခံဂၤအံၤ ဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်အီၤလၢကလဲၤပိာ်ဝဲသုးဖိတဖၣ်အခံလၢကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်မၤပယွဲဒီးမၤသံစ့ကီးသဝီဖိ (၂) ဂၤဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟဲက့ၤဝဲလၢယိကီၢ်ဆၢဖဲကျဲးအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဟဲက့ၤတုၤဖဲလုဖိထုာ်တၢ်လီၢ်, ကီးတရံးကီၢ် ဆၣ်အဆၢကတီၢ်, အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်သဂၢ်လိာ်သးဒီးသဝီဖိ (၂) ဂၤ, ပှၤမိၢ်ဒါန့ၣ်လါတဂၤ ဒီးပိာ်ခွါဒီးသိလုာ်ယိာ်တဂၤဖဲအဝဲသ့ၣ် ကလဲၤဝဲ ဆူလ---တၢ်ဆါဟံၣ်လၢအအိၣ်ဖဲထီၣ်ဝုၣ်လီၤကရူာ်ပှၤဒီး ဖဲန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဖိာ်အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်မၤတရီ တပါဝဲပှၤမိၢ်ဒါတဂၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခဲတစါဖိ ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထုာ်ဖျဲးသုးမုၢ်ဒိာ် (KNLA) ဒီးတၢ်ဒိသဒါကမျၢၢ်သုး (PDF) သုးဖိတဖၣ် ခဲဝဲ SAC သုးဖိတဖၣ်အံၤဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၤကဲထီၣ်ဝဲဒုၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအကျါခံဂၤလၢတၢ်ဖိာ်အီၤအံၤတၢ်ပိာ်လိာ် အသး လၢကဃုာ်ပှၤဖျဲးကွံာ်ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤမိၢ်ဒါတဂၤဒီးသဝီဖိလၢတၢ်ဖိာ်အီၤအံၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ် ခဲအီၤ လၢ SAC သုးဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမ့ၤ ၂၀ သီ, အနံၤန့ၣ် KNLA သုးဖိဖိာ်ဝဲ SAC သုးဖိ (၅၂) ဂၤလၢအအိၣ်ဟဲလၢ ဖိဆၣ်မုၢ်သုးကလၢ လၢအဘူးဒီးဖိဆၣ်မုၢ်သဝီဒီးသံကွံာ်သံဒီးအဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်အာ်လီၤတၢ်လၢအမၤတုာ်ဝဲ ဖဲအဝဲသ့ၣ် တဖၣ်ဟဲဝဲ ဆူယိကီၢ်ဒီးကီၢ်ပယီၤကီၢ်ဆၢအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

<sup>1</sup> တၢ်ဂွာ်တၢ်ကျါလၢလိာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆူၣ်ဟံၣ်ထီၣ်အီၤလၢလီၢ်ကဝီၤပှၤမၤသကိး တၢ်တဂၤဖဲဒုပျာ်ယာ်ကီၢ်ရူၣ်အပူၤလၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤလၢကညီဂွာ်ဝီခွဲးယာ်ကရူာ် (KHRG) လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖဲခွဲးယာ်အတၢ် အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတုာ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲးလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ်တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ် ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂွာ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုးအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီကဝီၤအပူၤန့ၣ် မုၢ်ဝဲဒုၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂွာ်တၢ်ကျါန့ၣ်လီၤ.

**(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး**

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	[တၢ်မၤသံမၤဝီ, တၢ်မၤတရီၤတပဝါဒီးတၢ်မၤဆါပယွဲ] SAC သုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်မၤသံဝဲသဝီဖိ (၅) ဂၤဒီးမၤတရီၤတပဝါဝဲပုၤမိၢ်ဒၢတဂၤ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်န့ၢ်မုၢ်သီ	လါမုၢ် ၁၉ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၢ, ကီၢ်ရ့ၣ်)	<ul style="list-style-type: none"> <li>• လၢၢ်ချီၣ်ကျိ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၢ, ခူပုၣ်ယၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်</li> <li>• က့ၢ်ဖျၢၣ်တၢ်မၤအိၣ်ခူးအလီၢ်, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်</li> <li>• တၢ်မၤအိၣ်ခူးအလီၢ်လၢအိၣ်ဖဲက---သဝီ ဒီးဆ---သဝီအဘၣ်စၢၤ</li> <li>• လုဖိထၣ်ကဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်</li> </ul>

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ					
မံၤ	နီၢ် ဂ---	စီၤထူလၢၢ်	ဟ---	န့ၣ်ခိၣ်	ဖါချၢၣ်ဖိ
သးနံၣ်	၃၆	၂၀	၅၀	၅၂	၆၀
မုၢ်/ ခွါ	မုၢ်	ခွါ	ခွါ	ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ	ကညီ	ကညီ	ကညီ	ကညီ
ထီၣ်ပုၢ် / သဘျ့	ထီၣ်ပုၢ်	တသ့ၣ်ညါ	ထီၣ်ပုၢ်	ထီၣ်ပုၢ်	ထီၣ်ပုၢ်
တၢ်ဖိးတၢ်မၤ	ထူစံၣ်	မၤအိၣ်ခူး	မၤအိၣ်ခူး	မၤအိၣ်ခူး	မၤအိၣ်ခူး
တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ	ခရံၣ်ဖိ	ဘူးဒး	ဘူးဒး	ဘူးဒး	ဘူးဒး
တၢ်ဟံးမူဒါ/ လီၢ်လၢ	သဝီဖိ	သဝီဖိ	သဝီဖိ	သဝီဖိ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	မ---သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်	က---သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်	ဆ---သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်	မ---သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်	မ---သဝီ, ထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်

ပုၤလၢအမၤအပယွဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၢ်လၢ	သုးကျိၤ/ သုးရ့ၣ် / သုးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲ / သုးကလၢၤ	အိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ခမရ နီၣ်ဂံၢ် ၅၅၇, ၃၃၉, ၃၁၁ [ SAC တၢ်တီခိၣ်ရီၤမဲအဖိလၢၤ]	ဖိဆံၣ်မုၢ်သုးကလၢၤ, ထီၣ်ဝဲလီၤ ကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၢ	ဒုးယၢ်ခိၣ်, မိမုၢ်သ့ၣ် (G3)

**(၂) တပတီာ်- တာ်ဂုးတာ်ကျိအကံာ်အစီ**

**၁. ရဲပုးပုးနဟ်ဒဲးတာ်ကဲထိန်သးတခါအံၤ တဆိဘဉ်တဆိတက့ၢ်.**

ပုးပုးအိဉ်ကမံၤသီဖိလၢအအိဉ်ဖဲထီၣ်လီၤကရူာ်ပုးတဂၤတဲဘဉ် KHRG ပျီပုးပုးမၤတၢ်ဖိတဂၤဘဉ်သးတာ်ကဲထိန်သးအံၤ, ဒီးပျီပုးပုးမၤတၢ်ဖိအံၤဆဲးကျဲၤဝဲလီၤကဝီၤခိဉ်န့ၢ်တဂၤလၢအအိဉ်ဖဲမ---သဝီန့ၢ်လီၤ. ပျီပုးပုးမၤတၢ်ဖိအံၤမၤဝဲတာ်ထံၣ်လိာ်သံက့ၢ် ဒီးနီၣ်ဂ--- အဝၤစီၤအ---, နီၣ်ဘ--- လၢအမ့ၢ်ဆ---သဝီသးပုၤ, ထီၣ်လီၤကရူာ်, ဒီးသဝီဖိအဂၤခံၤလၢအအိဉ်ဖဲမ---သဝီဒီး မ---သဝီလၢအသ့ၣ်ညါဝဲဘဉ်သးတာ်ကဲထိန်သးအံၤန့ၢ်လီၤ. ပျီပုးပုးမၤတၢ်ဖိအံၤကတိၤသကိးစ့ၢ်ကိးတၢ်ဒီး (KNLA) သးခိဉ်လၢအဟံးမူဟံးဒါလၢသမံၤသမိးကွၢ်ဝဲဟ--- ဒီးနီၣ်ဂ---အစိဉ်ဒီးတဲသကိးစ့ၢ်ကိးတၢ်ဒီးသဝီသးပုၤတဂၤလၢအအိဉ်ဖဲမ---သဝီ, သ---ကရူာ်, နိဉ်တကီ, (ကြာအင်း) ကီၢ်ဆဉ်, ဒုပျဉ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤအံၤဒဲးအမ့ၢ်ပုၤကတိၤကျိာ်ထံၣ်န့ၢ် SAC သးဖိလၢအဘဉ်တာ်ဖိဉ်ဃာ်အီၤသ့ၣ်တဖဉ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.

**၂. ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တာ်ဂုးအံၤတဂၤစုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တာ်ဂုးအံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲာ်.**

တာ်ဂုးတာ်ကျိအံၤဘဉ်တာ်ဟ်ဂါ်ဟ်ကျဲၤအီၤခီဖျိပျီပုးပုးမၤတၢ်ဖိသံက့ၢ်သံဒီးဝဲနီၣ်ဂ---အဝၤစီၤအ---လၢအမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးပုၤတဂၤလၢအဖဲးသကိးမၤသကိးတၢ်လၢအမါအတၢ်သံတဘျီအံၤန့ၢ်လီၤ. တကးဒဲဘဉ်ပျီပုးပုးမၤတၢ်ဖိအံၤသံဒီးသံက့ၢ်စ့ၢ်ကိးနီၣ်ဘ---လၢအမ့ၢ်ဆ---သဝီသးပုၤ, ဒီးဃ---သဝီဖိလၢအအိဉ်ဖဲမ---သဝီ, လၢအသ့ၣ်ညါဘဉ်သးတာ်ကဲထိန်သးအံၤခီဖျိအဝဲသ့ၣ်ခံၤလၢတဲသကိးဘဉ်တာ်ဒီးဟ---အဖိခွါလၢအဘဉ်တာ်ဖိဉ်န့ၢ်အီၤဒီးပုၤဖျဲးကွံာ်တဂၤန့ၢ်လီၤ. ပျီပုးပုးမၤတၢ်ဖိအံၤသံက့ၢ်သံဒီးစ့ၢ်ကိးမ---သဝီဖိတဂၤလၢအထံၣ်ဘဉ်ဝဲနီၣ်ဂ---အနီၣ်ခိက့ၢ်ဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ပျီပုးပုးမၤတၢ်ဖိအံၤကတိၤသကိးစ့ၢ်ကိးတၢ်ဒီး KNLA သးခိဉ်လၢအဟံးမူဟံးဒါလၢသမံၤသမိးကွၢ်ဝဲဟ--- ဒီးနီၣ်ဂ---အစိဉ်န့ၢ်လီၤ. ပျီပုးပုးမၤတၢ်ဖိအံၤတဲသကိးစ့ၢ်ကိးတၢ်ဒီးသ---သဝီသးပုၤန့ၢ်လီၤ.

**(၃) တပတီာ်- ဟ်ဖျါတာ်ကဲထိန်သးအဂုးအကျိလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်**

**ဟ်ဖျါတာ်ကဲထိန်သးအဂုးအကျိလၢလၢပုဲပုဲတက့ၢ်.**

ဖဲလါမ့ၢ် ၁၉ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်အနံၤန့ၢ် SAC ခိဉ်ချ့သးရဲၣ် (ခမရ - ၅၅၇, ၃၃၉ ဒီး ၃၁၁) အသးဖိလၢအိဉ်ဆီလီၤအသးဖဲဖိဆဉ်မုၢ်သးကလၢ, ဖိဆဉ်မုၢ်သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူာ်, ကိးတရံးကီၢ်ဆဉ်, ဒုပျဉ်ယာ်ကီၢ်ရဲၣ်သ့ၣ်တဖဉ်ဖိဉ်န့ၢ်ဝဲသဝီဖိ (၂) ဂၤ, ဒီးမၤသံဝဲ (၅) ဂၤဟ်ဃုာ်ဒီးပုၤမိၢ်ဒါတဂၤဖဲအဝဲသ့ၣ်ပညိဉ်လဲၤဝဲဆူယီၤကီၢ်ဒီးကီၢ်ပယီၤကီၢ်ဆါအဆါကတီၢ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်နာ်ဝဲလၢသးဖိသ့ၣ်တဖဉ်အံၤဃုာ်ထီၣ်ကွံာ်ဝဲလၢဖိဆဉ်မုၢ်သးကလၢအပူၤအံၤဖဲကလုာ်ဒုဉ်ဖိဉ်စုကဝဲၤဒီးအီၤဝဲအလီၢ်ခိန့ၢ်လီၤ.

ဖဲလါမ့ၢ် ၂၀ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်အနံၤန့ၢ် KNLA သးဖိသ့ၣ်တဖဉ်ဖိဉ်န့ၢ်ဝဲ SAC သးဖိလၢအအိဉ်ဟဲလၢဖိဆဉ်မုၢ်သးကလၢလၢအဘူးဒီးဖိဆဉ်မုၢ်သဝီ, ဒီးသံက့ၢ်သံဒီးတၢ်မနုၤသ့ၣ်တဖဉ်လၢ SAC သးဖိတဖဉ်မၤတၢ်ဝဲဖဲလါမ့ၢ် ၁၉ သီ, အနံၤလဲၣ်န့ၢ်လီၤ. KNLA သးဖိဒီး SAC သးဖိလၢတၢ်ဖိဉ်န့ၢ်အီၤသ့ၣ်တဖဉ်ဟဲက့ၢ်ခီဖျိဝဲကျဲဖဲမ---သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူာ်, ကိးတရံးကီၢ်ဆဉ်ဒီးမ---သဝီဖိတဖဉ်ထံၣ်ထွဲဝဲလၢ SAC သးဖိ (၅၂) ဂၤဘဉ်တာ်ဖိဉ်န့ၢ်အီၤလၢ KNLA သးဖိတဖဉ်န့ၢ်လီၤ. **ကညီဒီကလုာ်စာဖိဉ်ကရၢ**

KNU ခိၣ်န့ၢ်တဖၣ်စံးဘၣ်သ--- သဝီသးပှၢ်လၢအအိၣ် ဖဲသ--- ကရူၢ်, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်တၢ်အံၤလၢကကဲန့ၢ်အီၤပယီၤပှၢ် ကျိၣ်ထံတၢ်ဖိဒီးအဝဲမ့ၢ်ပှၢ်လၢအကတီၢ်ပယီၤကျိၣ်သ့ၣ်ဂ့ၢ်တၢ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်သံကွၢ်သံဒီးဝဲ SAC သုးဖိအဆၢကတီၢ်န့ၢ်လီၤ. တၢ် သံကွၢ်သံဒီးဝဲ SAC သုးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲတၢ်ဘၢပွၤသရိၣ်အပူၤလၢအအိၣ်ဖဲက---သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်ပူၤန့ၢ်လီၤ. လၢခံ KHRG ပျီပှၢ်မၤတၢ်ဖိဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်အံၤလၢသဝီသးပှၢ်အအိၣ်န့ၢ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢအဘူးဒီးလၢကျိၣ်သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်

၁. စီၤထူလၢၢ်အတၢ်သံ

နီၣ်ဘ---လၢအမ့ၢ်ဆ---သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရဲၣ်သဝီသးပှၢ်တၢ်အတၢ်မၤနီၢ်မၤဃါအပူၤပၣ် ဖျါထီၣ်ဝဲ SAC သုးဖိတဖၣ်ဟးထီၣ်ဝဲလၢဖိဆံၣ်မ့ၢ်သုးကလၢဒဲးသီးကလဲၤဝဲဆူယီၤကီၢ်ဒီးကီၢ်ပယီၤကီၢ်ဆၢန့ၢ်လီၤ. ဖဲ SAC သုး ဖိတဖၣ်လဲၤလၢကျဲဒီးလဲၤတုၤဝဲဖဲလၢကျိၣ်သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်အဆၢကတီၢ်, ဘၣ်သဂၢၢ်လိာ်သးဒီးသဝီဖိပိာ်ခွါ (၃) ဂၢအိၣ်ဘံး ဝဲဖဲဒုးဒဲအပူၤန့ၢ်လီၤ. ကမ့ၢ်ဖိလၢအမ့ၢ်ဟ---တၢ်အသးန့ၢ်အိၣ်ဝဲ ၅၀ နံၣ်ဒီးအဖိခွါလၢတၢ်တသ့ၣ်ညါအမံၤဒီးသးန့ၢ်ဘၣ်တ ဂၢဒီးစီၤထူလၢၢ်လၢအသးန့ၢ်အိၣ်ဝဲ ၂၀ နံၣ်တၢ်န့ၢ်လီၤ. စီၤထူလၢၢ်န့ၢ် မ့ၢ်ပှၢ်သဝီဖိတၢ်လၢအအိၣ်ဟဲလၢက--- သဝီ, ထီၣ် လီၤကရူၢ်ဒီးမ့ၢ်မ့ၢ်ဟ---ဒီးအဖိခွါန့ၢ်အိၣ်ဟဲလၢဆ---သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်န့ၢ်လီၤ. သဝီဖိ (၃) ဂၢန့ၢ်အိၣ်ဘံးဝဲဖဲဒုးဒဲပူၤဒီးအိၣ် သကိးတကွံသ့ၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်မၤတၢ်လၢဒုးပူၤဝံၤအလီၢ်ခံန့ၢ်လီၤ. ဖဲစီၤထူလၢၢ်ထံၣ်ဝဲပယီၤသုးဖိဟဲဘူးထီၣ်ဒီး, အဝဲစံၣ်လီၤလၢ ဒဲပူၤဒဲးသီးကမ့ၢ်ပူၤဖျဲးသးအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ဖဲပယီၤသုးဖိတဖၣ်ထံၣ်လၢအဝဲကျဲးစးမ့ၢ်ကွံၣ်အဃိဘၣ်တၢ်ခးအီၤဒီးကွံၣ်အီၤလၢစု ကွံၣ်မ့ၢ်ပိာ်ခံဖျါဖဲအဝဲသ့ၣ်အိၣ်တၢ်အလီၢ်န့ၢ်လီၤ. ဖဲန့ၢ်အဝဲဘၣ်ဒိဝဲဖဲအသးန့ၢ်ပှၢ်တထံၣ်, အခိၣ်ဒုတကပၤတထံၣ်ဒီးသံကွံၣ် ဝဲဖဲတၢ်ပျီပှၢ်န့ၢ်လီၤ. သဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲဆ---သဝီသ့ၣ်တဖၣ်ထံၣ်ဝဲစုကွံၣ်မ့ၢ်ပိာ်လၢအတပီၢ်ထီၣ်ဘၣ်တဖျါဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤ ကွၢ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအလီၢ်ဒီးန့ၢ်ဘၣ်က့ၤဝဲဝဲစီၤထူလၢၢ်အစိၣ်န့ၢ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အီၤ ဖဲက--- သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်, ကီးတရံးကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤ ဖဲလၢမ့ၢ် ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုစ့ၣ်တဘျီပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကတၢ်ကတီၢ်ဝဲ စီၤထူလၢၢ်အသံစိၣ်လၢတၢ်ကန့ၢ်လီၤအီၤအဂီၢ်ဖဲလၢမ့ၢ် ၂၀ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်အနံၤ န့ၢ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုထွဲတဘျီပၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ စီၤထူလၢၢ်အသံစိၣ်လၢကျဲပူၤလၢအဘူးဒီးန့ၢ်သ့ၣ်အထူၣ်လၢအကဟံၣ်လီၤ. စီၤထူလၢၢ် အံၤဘၣ်တၢ်ခးသံအီၤ လၢ SAC သုးဖိတဖၣ် ဖဲဒဲပူၤလၢအဘူးဒီးလၢကျိၣ်သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်, ဖဲအဝဲကျဲးစးမ့ၢ်ကွံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၢ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကတီၢ်သဝီဖိ)

ဟ--- ဒီးအဖိခွါလၢတၢ်တသ့ၣ်ညါအမံၤဘၣ်တၢ်ပုၤဖျဲးအသးတဘျီတဘျီဒီးအိၣ်တၢ်ဖဲစံၣ်ဒဲပူၤအယီၤ, SAC သးဖိတဖၣ်ဖိၣ် န့ၣ်အိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်အိၣ်လၢကလဲၤပိၣ်အဝဲသ့ၣ်အခံၤယီၤကီၢ်ဒီးကီၢ်ပယီၤကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤလၢကျဲအဆၢက တီၢ် SAC သးဖိတဖၣ်တဲဝဲဟ---အဖိခွါလၢအဝဲသ့ၣ်ကမၤသံအိၣ်ဖျါအဝဲတၢ်ပၤဝဲပယီၤကျိၣ်ဒ်သိးအဝဲသ့ၣ်ဒီးမၤပိၣ်ထွဲဒ်အဝဲ သ့ၣ်မၤလိာ်အသိးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် SAC သးဖိအကျါတၢ်အသးတလီၤပလိာ်လၢကမၤသံအိၣ်ဘၣ်အယီၤအဝဲဘၣ်တၢ်ဟံ မုၢ်ဒ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲကိၣ်ဖျါတၢ်မၤအိၣ်ခူးအလီၢ်လၢက---သဝီဒီးဆ---သဝီအဘၣ်စၢၤ, ထီဝဲလီၤကရူၢ်**

**၁. နါခိၣ်ဒီးဖါချၢၣ်ဖိအတၢ်သံ**

ဟဲခိၣ်ဖျါသးလၢသဝီသးပုၤနီၢ်ဘ---လၢအအိၣ်ဖဲဆ---သဝီ, ဒီးဃ---သဝီဖိတၢ်လၢအအိၣ်စ့ၢ်ကိးဖဲဆ---သဝီအပူၤအံၤ, မ့ၢ်ပုၤလၢ အသ့ၣ်ညါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤခိၣ်ဖျါအဝဲသ့ၣ်တဲသကိးတၢ်ဒီးဟ---အဖိခွါဘၣ်ဃးတၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ SAC သးဖိတဖၣ်ခးသံဒီး မၤဆၢပယွဲဝဲသဝီဖိခံၤလၢကျဲဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤဝဲဆူၤယီၤကီၢ်ဆၢဖဲလါမ့ၢ် ၁၉ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤ. ဟ---ဒီးအဖိခွါန့ၣ်ဘၣ် တၢ်မၤဆူၣ်ဒ်အိၣ်လၢ SAC သးဖိတဖၣ်လၢကပိၣ်အဝဲသ့ၣ်အခံၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအမံၤမ့ၢ်နါခိၣ်ဒီးဖါချၢၣ်ဖိခံၤအံၤအိၣ်ဝဲလၢ မ---သဝီ, ထီဝဲလီၤကရူၢ်, ကိးတရံၤကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

နါခိၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ခးသံအိၣ်လၢကျဲဖဲအဝဲလဲၤဆၢတၢ်အိၣ်ဒီးခိၣ်ဝဲကိၣ်ဖျါတၢ်မၤအိၣ်ခူးအလီၢ်, ထီဝဲလီၤကရူၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲမ--- သဝီလၢအထံၣ်န့ၣ်ဝဲနါခိၣ်အစိၣ်အံၤ, ထံၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲအိၣ်, ဒီးအကိၢ်ဘိန့ၣ်ကၢ်သဘုံး ကွံၣ်ဝဲခိၣ်ဖျါတၢ်ခးအိၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲဒ်လၢနါခိၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ခးသံအိၣ်လၢ SAC သးဖိ လၢအဟဲခိၣ်ဘၣ်တၢ်လီၢ်ဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ.

ဖါချၢၣ်ဖိအံၤဘၣ်တၢ်တီၢ်သံအိၣ်လၢကျဲမ့ၢ်ဖိခိၣ်, ဖဲက--- သဝီဒီးဆ--- သဝီအဘၣ်စၢၤတၢ်မၤအိၣ်ခူးအလီၢ်, ထီဝဲလီၤကရူၢ်န့ၣ် လီၤ. စ့ၢ်သဝီဝဲအလီၢ်ခဲလါမ့ၢ် ၂၁ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤကဝီၤသဝီဖိလၢအအိၣ်ဖဲမ---သဝီတဖၣ်ထံၣ်န့ၣ်ဝဲဖါချၢၣ်ဖိအစိၣ် ပုၤလၢကျဲမ့ၢ်ခိၣ်ဖဲဘိန့ၣ်ထံၣ်တၢ်လီၢ်, ထီဝဲလီၤကရူၢ်, လၢအအိၣ်ဘူးဒီး IDP ပုၤဃးအိၣ်ကမ့ၢ်အလီၢ်တတီၤဖဲယီၤဒီးကီၢ်ပယီၤ ကီၢ်ဆၢဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤဖဲတၢ်မၤတၢ်လၢဆ--- သဝီ, တၢ်မၤအိၣ်ခူးတၢ်လီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိလၢထံၣ်ဝဲဖါချၢၣ်ဖိအစိၣ်လၢကျဲမ့ၢ် ခိၣ်အံၤန့ၣ်ဟူဝဲလၢ SAC သးတဖၣ်လဲၤခိၣ်ဘၣ်တၢ်လီၢ်ဝဲအံၤဒီးန့ၣ်ဝဲလၢဖါချၢၣ်ဖိအံၤကျဲစးဃးပုၤဖျဲးအသးလၢ SAC သးဖိတဖၣ် အယီၤဘၣ်တၢ်တီၢ်အိၣ်တုၤလၢအသံန့ၣ်လီၤ. ခိၣ်ဖျါလၢလါမ့ၢ် ၂၀၂၄ နံၣ်တၢ်ကိၢ်ဆူၣ်အယီၤဖါချၢၣ်ဖိအံၤအစိၣ်ထီၣ်ပူၤလီၤကလဲ ဝဲဒီးသဝီဖိလၢအထံၣ်န့ၣ်အိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဆၢတံၢ်သကိးဝဲလၢကဒွဲၣ်အူၤကွံၣ်ဝဲအစိၣ်လၢတၢ်ပျီပူၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒိၣ်န့ၢ်အီၤဖဲလါမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ်ဖဲကျဲၣ်မုၢ်ခိၣ်လၢအ  
အိၣ်ဖဲက--- ဒီးက---သဝီအဘၣ်စၤ တၢ်မၤအိၣ်ခူးအလီၤ, ထီၣ်လီၤ  
ကရူၢ်, ကိးတရံးကီၢ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤအံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲဖဲလါမ့ၤ ၂၁ သီ,  
၂၀၂၄ နံၣ်အနံၤန့ၣ်မ---သဝီဖိတဖၣ်ဒွဲၣ်အူဝဲဖါချၢၣ်ဖိလၢမ့ၢ်အူအလီၤ  
အိၣ်တၢ်တဖၣ်ဖဲဘီၣ်န့ၣ်ထီၣ်, တၢ်လီၤလၢအဘူးလိာ်သးဒီးပုၤဃုၤအိၣ်ကမ့ၢ်  
အလီၤဖဲထီၣ်ဝဲလီၤကရူၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

**တၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲလုၣ်ထီၣ်တၢ်လီၤ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်**

**၁. ဟ--- အတၢ်သံ**

နီၢ်ဘ---လၢအမ့ၢ်ဆ---သဝီသးပုၤတဂၤအံၤတဲအါထီၣ်ကဒီးဝဲ, ဖဲလၢ SAC သုးဖိ, ဒီးဟ---ဃုာ်ဒီးအဖိခွါလၢအဘၣ်တၢ်ဖိၣ်အီၤ  
တဖၣ်လဲၤတုၤဝဲဒၣ်ဖဲလုၣ်ထီၣ်တၢ်လီၤအဆၢကတီၢ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ SAC သုးဖိတဖၣ်ဒီး KNLA သုးပာ်ဖိၣ်ဒီး PDF သုး  
ဖိတဖၣ်အဘၣ်စၤဖဲကျဲၣ်မုၢ်ခိၣ်, တၢ်လီၤလၢအဘူးဒီးထံကျိၤဘီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲ KNLA ဒီး PDF သုးဖိတဖၣ်ခးအဝဲသ့ၣ်အဆၢက  
တီၢ်, SAC သုးဖိတဖၣ်ထုးဖးအသးဒီးဃုာ်အိၣ်ခူးသ့ၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ် ဟ--- အဖိခွါဂုၤလီၤအသးကယီၤကယီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်လီၤ  
ဒ်သိးကအိၣ်ခူးသ့ၣ်ဝဲဖဲထံကျိၤဘီၣ်အပူၤဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်လၢအပာ်တဂၤအိၣ်ဝဲဒီး SAC သုးဖိတဖၣ်ဒီးတမၤတၢ်နီၣ်တမံၤလၢကဃုာ်  
အိၣ်ခူးသ့ၣ်အဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲဟ---အဖိခွါအိၣ်ခူးသ့ၣ်ဝဲအလီၤခံ, SAC သုးဖိတဖၣ်တထံၣ်လၢအီၤဘၣ်အဃိအဝဲသ့ၣ်ခးသံ  
ကွံာ်ဝဲဟ---ဒီးပာ်တၢ်ကွံာ်ဝဲဖဲတၢ်လီၤလၢထံကျိၤဘီၣ်အိၣ်တၢ်အလီၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢ SAC သုးဖိတဖၣ်ဟးထီၣ်ကွံာ်ဒီးတၢ်ဒုးပတုၣ်ကွံာ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, ဟ---အဖိခွါမံၤနီၣ်အိၣ်ဒ်ဒၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်လီၤဒီးဖဲန့ၣ်  
KNLA ဒီး PDF သုးဖိတဖၣ်ကိးအီၤလၢကဟဲးဃီၤဆူအအိၣ်လၢကတဲဖျါအဝဲသ့ၣ်လၢအမ့ၢ်သုးဖိမ့ၢ်သဝီဖိခါန့ၣ်လီၤ. အဝဲ  
တဲဖျါထီၣ်ဝဲလၢအမ့ၢ်ဒၣ်သဝီဖိဒီးဖဲန့ၣ်တဘျီတၢ်မၤသံအီၤလၢ KNLA ဒီး PDF သုးဖိတဖၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

**၂. နီၢ်ဂ--- အတၢ်သံ**

စီၤအ--- ဒီးအမါနီၢ်ဘ--- န့ၣ်မ့ၢ်ပုၤအိၣ်ဟဲအိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အပူၤကွံာ် ၃ နံၣ် ဖဲ ၂၀၂၁ အနံၣ်  
န့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်သုးလီၤသုးကျဲၣ်ဆူမ--- သဝီ, ထီၣ်လီၤကရူၢ်ပူၤဒီး ပုၤန့ၢ်ဝဲတၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးအလီၤဖဲန့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဟဲးခိၣ်သးလၢ  
စီၤအ--- အတၢ်ဟံၣ်ဖျါအပူၤ, သဝီဖိအံၤသ့ၣ်လီၤဝဲန့ၣ်သ့ၣ်လၢအတၢ်သ့ၣ်တၢ်ဖျးအလီၤ, ဘၣ်ဆၣ်ခိၣ်ဖျါအဝဲအိၣ်တဆူၣ်ဘၣ်အဃိ  
သ့ၣ်ဝဲတဝံၤခဲလၢာ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲအိၣ်တဆူၣ်ပုၤထီၣ် (၃) သီ, ကဘၣ်ဖဲလါမ့ၤ ၁၆ သီ, အနံၤဒီးအဝဲစံးဘၣ်အမါနီၢ်ဘ---  
လၢအအိၣ် ဒီးအဟူးအသး (၃) လါတဂၤဒ်အံၤ “ယအိၣ်တသ့ၣ်လၢဘၣ်. ယကဘၣ်လဲၤလၢလ--- တၢ်ဆါဟံၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ  
ထီၣ်လီၤကရူၢ် ပူၤအံၤ, မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဒုယကသံလီၤ”. ဖဲန့ၣ်အဝဲဒီးအမါအၢၣ်လီၤလိာ်အသးလၢကလဲၤဆိဝဲဒီး အမါကလဲၤပိာ်စီၢ်

က့ၢ်အီၤလၢခံၣ်န့ၣ်လီၤ. ခီဖျါလၢအဝဲအိၣ်တဆူၣ်နးမးအဃိ, အဝဲၣ်ခွါအိၣ်တဂၤလဲၤဆၢအီၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲလဲၤ တုၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ်အဆၢကတီၢ်, အဝဲတဲဘၣ်အဝဲၣ်ခွါလၢကဟဲဆၢန့ၢ်အီၤအမါန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိအဝဲၣ်ခွါ က့ၢ်ကဒါက့ၢ်ဆူမ--- သဝီဒ်သိးက ဟဲဆၢန့ၢ်အီၤအမါန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢအဝဲၣ်ခွါဟဲက့ၢ်တုၤလၢစီၤအ---အဟံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, စီၤအ---အဖိတဂၤတဲဘၣ်အီၤလၢအမိၢ်လဲၤပိာ်စိၣ်အပၢ်လၢလ--- တၢ်ဆါဟံၣ်ဒီးအသကိးလဲၤဆၢအီၤလၢသိလ့ၣ်ယီၣ်လံၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိစီၤအ---အဝဲၣ်ခွါက့ၢ်ကဒါက့ၢ်ဆူတၢ်ဆါဟံၣ်ဒီး တဲဘၣ်အီၤလၢအတထံၣ်အနီၣ်ဖဲအက့ၢ်တုၤလၢဟံၣ်အဆၢကတီၢ်ဘၣ်ခီဖျါအနီၣ်ဖဲဟးထီၣ်လၢဟံၣ်လံၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် နီၣ်ဂ---အံၤဟဲလၢတၢ်ဆါဟံၣ်တတုၤနီၣ်တဘျီဒ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤအ---အံၤအသ့ၣ်နီၣ်ဂံၢ်လီၤဝဲဒၣ်တုၤလၢ, ၈၀/၄၀ ဖဲလၢအဝဲၣ် ဟူအဝဲၣ်ခွါတဲဘၣ်အီၤလၢအမါလီၤမၢ်လၢဟံၣ်ပူၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သံကွၢ်လၢကသံၣ်သရၣ်မုၢ်သံကွၢ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် အဝဲစံးဆၢဝဲတဘၣ်ခဲလၢလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲစံးဝဲ “ယဆိက့ၢ်နးဒိၣ်မးဒီးယဘၣ်မံလီၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ်လီၢ်မံခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ယမါန့ၢ် လီၤမၢ်ဒီးယဘၣ်ကီၢ်ဘၣ်ဂီၢ်တၢ်လၢယဖိဒီးယဖိဒိၣ်ခွါခံၣ်ဂၤအဂီၢ်ဒိၣ်မးခီဖျါအဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်အိၣ်ဒၣ်လၢအကစၢ်ဒီးပုၤတ အိၣ်ကွၢ်ထွဲအဝဲသ့ၣ်နီၣ်တဂၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ”. ဖဲစီၤအ--- ဒီးန့ၢ် (IV) ကသံၣ်ထံလီၤတဝဲၣ်ဃုာ်ဃုာ်ဝံၤအလီၢ်ခံၣ်န့ၣ်အဝဲတဲဝဲကသံၣ် သရၣ်မုၢ်လၢကဟးထီၣ်လၢတၢ်ဆါဟံၣ်ပူၤဒီးကလဲၤဃုက့ၢ်အမါန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အဝဲန့ၢ်ဟူဝဲလၢလ---သဝီဖိတဖၣ်တဲဘၣ်အီၤ လၢက့ၢ်အံၤဘၣ်တၢ်တြီတံာ်ဃာ်အီၤလၢ KNU ခိၣ်န့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးဖဲန့ၣ်အဝဲလဲၤဆူသရၣ်ဒိၣ်တဂၤအဟံၣ်လၢအအိၣ် ဖဲလ---သဝီလၢအညီၣ်န့ၢ်ထံၣ်လိာ်အသးလၢသရၣ်ပူၤတဂၤအအိၣ်, ဒီးတဲပုးန့ၢ်ဝဲအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သရၣ်ဒိၣ် တူၢ်လိာ်ခိၣ်ဆၢအီၤလၢအဟံၣ်ဒ်သိးကမဲဝဲန့ၣ်တန့ၢ်ဒီးလဲၤဃုက့ၢ်အမါနီၣ်ဂ---လၢမုၢ်ဆုၣ်ထီၣ်တန့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အဆၢက တီၢ်အဝဲၣ်ခွါဟဲက့ၢ်လဲၤလၢအဟံၣ်တချးတၢ်တြီတံာ်ဃာ်ကျဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢမုၢ်န့ၢ်အဆၢကတီၢ်ဒၣ်လဲၣ်န့ၣ်အဝဲမဲဝဲတန့ၢ်ဘၣ်, ခီဖျါအဝဲဘၣ်ကိၣ်ဘၣ်ဂီၢ်တၢ်ဒီး, ဆိကမိၣ်တၢ်အဃိန့ၣ်လီၤ.

တုၤမုၢ်ဆုၣ်ထီၣ်အသိတန့ၢ်ဒီးစီၤအ---ဟဲက့ၢ်ကဒါက့ၢ်ဆူတၢ်ဆါဟံၣ်ဒီးကသံၣ်သရၣ်မုၢ်တဂၤတဲဘၣ်အီၤလၢအသ့ၣ်ညါဘၣ် က့ၢ်ဝဲပိာ်မုၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအဟူးအသးတဂၤဘၣ်တၢ်ခးသံအီၤလၢပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်စီၤအ---န့ၣ်တဆၢမုၢ်လၢ ဝဲလၢကမုၢ်အမါဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲကျဲအိးထီၣ်ဒီးအဝဲက့ၢ်ဝဲဆူအဟံၣ်ဃုာ်ဒီးလ---သဝီဖိတဂၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲဟဲက့ၢ်တုၤလၢ အဟံၣ်အဆၢကတီၢ်ထံၣ်ဝဲသဝီဖိဘူးတၢ်လိာ်သးလၢတၢ်တသ့ၣ်ညါအမံၤဒီးအသးန့ၢ်ဘၣ်တဂၤဒီးသံကွၢ်ဝဲ “ယမါအိၣ်ဖဲလ့ၣ်” ဒီးအတၢ်စံးဆၢအီၤလၢ“ ပအိၣ်ခိးန့ၢ်ဖးယံၣ်လံၣ်လၢပကတဲဘၣ်န့ၢ်ဘၣ်ပးတၢ်ဂ့ၢ်ဝဲအံၤ” ဒီးဖဲန့ၣ်အတၢ်တဲဒုးသ့ၣ်ညါက့ၢ်အီၤတၢ် မန့ၢ်လၢအဟဲကဲထီၣ်အသးဒီးအမါသ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဟဲခီဖျါသးလၢစီၤအ---ဘူးတၢ်တဂၤစံးဝဲ, ဖဲလၢမုၢ် ၁၉ သီ, အနံၤဖဲလၢနီၣ်ဂ---တိာ်ဟံၣ်ဝဲလၢအကလဲၤအိၣ်က့ၢ်အဝဲလၢတၢ်ဆါ ဟံၣ်ဒီးထံၣ်လိာ်အသးဒီးအသကိးခွါတဂၤလၢအဟဲတုၤဖဲဒ---သဝီ, ဖဲယိၤကီၢ်တခီပၤဒ်သိးကမၢ်လိာ်ဝဲတူၢ်ရၣ်သ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ် လီၤ. ဒ---သဝီန့ၣ်အိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဘူးဒီးလ---တၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးဖဲန့ၣ်အဝဲအာၣ်လီၤဝဲနီၣ်ဂ---လၢကလဲၤဆၢဝဲဒီးဖဲန့ၣ်ဒီး ပိာ်ထီၣ်ဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအဝဲသ့ၣ်လဲၤလၢက့ၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, ပယီၤသးတဖုလၢအဖီၣ်ဃုာ်ဝဲဟ---ဒီးအဖီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ကိးပတုၣ်အဝဲသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်တၢ်ဟဲကဲထီၣ်သးလၢနီၣ်ဂ---ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အသိး, SAC သးဖိတဖၣ်မၤသံဝဲဟ--- ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်ဒီးမုၢ်အဖီခွါတဂၤဃုာ်အိၣ်သ့ၣ်အဃိအိၣ်မူဘၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. စီၤအ---အဘူးအတၢ်စံးဝဲလၢအဝဲ သ့ၣ်ခးသံစ့ၢ်ကိးဝဲနီၣ်ဂ---ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်ဒီးမုၢ်လၢသိလ့ၣ်ယီၣ်ကစၢ်တဂၤကျဲးစးဃုာ်ပူၤဖျဲးကွံာ်အသးန့ၣ်လီၤ.

ဟဲခါဖျါသးလၢသဝီဖိပိာ်မုၢ်လၢအအိဉ်ဖဲမ---သဝီလၢတၢ်တသ့ဉ်ညါအခံးဒီးအသးနံဉ်ဘဉ်တဂၢဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲအသိး, ပယီၤသးဖိတဖဉ်ခးဝဲနီၢ်ဂ---အဟၢဖၤ (၃) ထံဉ်အဃိအဝဲသံဝဲန့ဉ်လီၤ. အဝဲဒၢန့ၢ် (၃) လါန့ဉ်လီၤ. သဝီဖိပိာ်မုၢ်တဂၢတဲစ့ၢ်ကိးဝဲလၢအဝဲဘဉ်တၢ်ထံဉ်န့ၢ်အိၤဖဲတၢ်လီၤလၢအဘဉ်စီဉ်လၢအဘူးဒီးထံကျိၤဘိဖဲတၢ်ဒုးကဲထီဉ်အလီၤဒီးကျိဘဉ်အိၤအလီၤအိဉ်အါမးန့ဉ်လီၤ.

KNLA သးခိဉ်တဂၢသမံသမိးကွၢ်ဝဲဟ--- ဒီးနီၢ်ဂ--- အစိဉ် ဖဲတၢ်ကဲထီဉ်သးအလီၤဒီးစံးဝဲ, တချုးလၢတၢ်ကဲထီဉ်အသးဒီးဘဉ်န့ဉ် SAC သးဖိအကျါတဂၢမၤတရီတပါဝဲနီၢ်ဂ---န့ဉ်လီၤ. လၢခံ SAC သးဖိလၢအဘဉ်တၢ်ဖိန့ၢ်အိၤဒီးထံဉ်ထွဲဝဲပုၤမၤတရီတပါ တၢ်အကျါတဂၢအၢဉ်လီၤအတၢ်ကမၢဉ်ဒိပုၤကျိၤထံတၢ်ဖိလၢအမ့ၢ်သ---သဝီသးပုၤအံၤတဲဖျါထီဉ်ဝဲဆူ KHRG အိဉ်န့ဉ်လီၤ. ဖဲတၢ် ဒုးကဲထီဉ်အဆၢကတီၢ်န့ဉ် SAC ခးဝဲနီၢ်ဂ---အဟၢဖၤ ၃ ထံဉ်ဒီးမၤသံကွံာ်ဝဲန့ဉ်လီၤ. SAC သးဖိတဖဉ်ကွံာ်လီၤဝဲစုကွံာ်မ့ဉ်ပိာ် ခံဖျါလၢအဘူးဒီးအိၤဖဲတချုးအဝဲသ့ဉ်ဟးထီဉ်ဒိဘဉ်အဆၢကတီၢ်န့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဆဉ်ခါဖျါလၢစုကွံာ်မ့ဉ်ပိာ်တဖျါန့ဉ်လီၤ. တံာ် ယံၤဒီးအိၤတစဲး, ဒီးအဂၢတဖျါန့ဉ်တပိာ်ဖးဘဉ်အဃိအစိဉ်တဟးဂီၤဘဉ်န့ဉ်လီၤ. ဒိနီၢ်ဘ---ဒီးစိၤအ---အဘူးအတၢ်ပာ်ဖျါထီဉ်ဝဲအသိး, ဟ--- န့ဉ်, ဘဉ်တၢ်ခးသံအိၤဖဲတၢ်ဒုးကဲထီဉ်အဆၢကတီၢ်စ့ၢ်ကိးန့ဉ်လီၤ, ဘဉ်ဆဉ်မ့မ့ၢ်အဖိခွါတခါဃုာ်အိဉ်ခူသ့ဉ်ဝဲအဃိအိဉ်မုၢ်ဘဉ်ဒီးဝဲဒီး, မ့မ့ၢ်နီၢ်ဂ---အသကိးတဂၢဃုာ်ပူၤဖျုးအသးန့ဉ်လီၤ.

နီၢ်ဂ---အဝါစိၤအ---ဘဉ်အိဉ်လီၤတံာ်တုၢ်ကွၢ်ဝဲဒီးအဖိ (၄) ဂၢအံၤန့ဉ်လီၤ. အဝဲထံဉ်ဘဉ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲသ့ဉ်တဖဉ်အါမးဖဲအမါတအိဉ်လၢဘဉ်အလီၤခံန့ဉ်လီၤ. အဝဲအသ့ဉ်လီၤဘဉ်သးလီၤတီၤဒိဉ်မးလၢတၢ်ကဲထီဉ်သးအံၤအဃိ, တကးဒိဘဉ်အဝဲဘဉ်အိဉ်ဒိဒိဒ်လၢတၢ်ကူဆါယါဘျါအသးအဆၢကတီၢ်န့ဉ်လီၤ. ဖဲလါအိးကထိဘဉ်၂၀၂၄ နံဉ်ဒဉ်လဲာ်န့ၢ်အဝဲတူၢ်ဘဉ်ခိဉ်ဘဉ်ဒိတၢ်အံၤန့ဉ်လီၤ. အဝဲဒီးသမံသမိးအသးလၢ KHRG ပျီပူၤပုၤမၤတၢ်ဖိအအိဉ်တသ့ဘဉ်ခါဖျါလၢအဝဲကဘဉ်လဲၤခါဖျါတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအကီၢ်အခဲဒီးသ့ဉ်လီၤဘဉ်သးလီၤတီၤဒိဉ်မးအဆၢကတီၢ်န့ဉ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ဉ်တဖဉ်အံၤဘဉ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤဖဲလါမ့ၢ် ၁၉ သီ, ဒီး၂၁ သီ, ၂၀၂၄ နံဉ်အနံၤတခါစုာ်စုာ်န့ဉ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုာ်စုာ်တဘုဉ်ဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲနီၢ်ဂ---အသံစိဉ်လၢအဘဉ်တၢ်ခးသံအိၤလၢ SAC ခိဉ်ချုးသးရၢဉ် ခမရ နီဉ်ဂံၢ် ၅၅၇, ၃၃၉ ဒီး ၃၁၁ သးဖိတဖဉ်ဖဲလၢဂံၢ်ချုးကျိသဝီ, ထီဝုာ်လီၤကရူၢ်, ကိးတရဲးကီၢ်ဆဉ်အပူၤဖဲလါမ့ၢ် ၁၉ သီ, ၂၀၂၄ နံဉ်အနံၤန့ဉ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုာ်စုာ်တဘုဉ်ဟ်ဖျါထီဉ်ဝဲအထူဉ်စုညါတၢ်ပနီဉ်ဖဲမ---သဝီ, ထီဝုာ်လီၤကရူၢ်ပူၤန့ဉ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိ)



**(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၢ်အခွဲး**

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဧါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသု တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

ပှၤဒီးသံကွၢ်တၢ်ဖိ (၃) ဂၤလၢအမ့ၢ်နီၢ်ဂ--- အဝၤစီၤအ---, နီၢ်ဘ--- လၢအမ့ၢ်ဆ---သဝီ, ထီဝဲၣ်လီၤကရူၢ်သဝီသးပှၤ, ဃ--- လၢအအိၣ်ဟဲလၢလ--- သဝီ, ထီဝဲၣ်လီၤကရူၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ပှၤလၢအသ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးဟ့ၣ်တၢ်ပျဲလၢ KHRG က သူဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

**ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျၢၣ်ကိာ်**

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျူတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကပံၤဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမျါတဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပံၤသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူၤသ့ၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.